



Newly Posted Signs Misinform Public about Logging in Algonquin Park

Logging in Algonquin Park IS Sustainable

Mattawa, ON – In response to several signs that have recently been posted around Algonquin Park, the Canadian Institute of Forestry - Institut forestier du Canada (CIF/IFC) encourages the public to seek out well-informed and accurate information about the park. The signs, which state, “Logging in Algonquin Park is NOT Sustainable”, are incorrect; forestry activities within Algonquin Park are, in fact, carried out in a highly responsible and fully sustainable manner.

“The Algonquin Forestry Authority (AFA) practices modern interdisciplinary, sustainable forestry, which balances important environmental, social-cultural, and economic criteria,” says Dr. Tat Smith, President of CIF/IFC. “Sustainable forest management is the foremost objective of the AFA, and their activities are enabled by comprehensive forest management plans that include extensive public consultation and verification by independent forest audits through certification to the CSA. The AFA’s Environmental Management System is also certified to satisfy the ISO 14001 standard.” These management plans include numerous prescriptions to conserve biological diversity, maintain forest health and productivity, protect soil and water resources, ensure habitat protection, maintain aesthetic qualities of the forest, as well as sustain social and economic values.

The silvicultural systems used within the Park are designed to emulate natural forest disturbance patterns resulting from tree mortality, wind events, or forest fires. By doing so, natural forest cover is maintained, diversity in forest age and structure is created, and essential habitat and ecosystem characteristics are safeguarded. With fire suppression occurring on the landscape, logging provides the disturbance mechanism needed to maintain a healthy forest cover that is favourable to supporting biodiversity. “Modern interdisciplinary forestry, as practiced across Ontario and in Algonquin Park incorporates best management practices based on significant scientific research to ensure sustainability of forest ecosystems and their processes,” says John Pineau, CEO of CIF/IFC.

Beyond conserving the natural characteristics of the forest and maintaining ecological integrity, logging also provides significant economic and social benefit to society. “Forest operations have been sustained within the park for over 175 years,” says Matt Meade, Executive Director of CIF/IFC. “Logging within Algonquin Park has provided consumers with a locally harvested, renewable resource and has supported the livelihoods of local communities for generations”.

Forestry in Algonquin Park, in Ontario and across Canada, is highly regulated, complies with provincial and federal legislation, and incorporates sound science-based research. The CIF/IFC supports the forestry practiced within Algonquin Park, as it is highly sustainable, provides a local source of wood products, and achieves Canadian and international forest management and environmental standards.

About the CIF/IFC:

The Canadian Institute of Forestry – Institut Forestier du Canada (www.cif-ifc.org) represents over 2400 members and acts as the national voice of forest practitioners, promoting public awareness and a better understanding of sustainable forest management informed by sound science.

For more information:

John Pineau
Chief Executive Officer
Canadian Institute of Forestry / Institut forestier du Canada
(705) 744 - 1715 ext. 565
admin@cif-ifc.org



De nouvelles affiches désinforment la population sur l'exploitation forestière dans le parc Algonquin

L'exploitation forestière dans le parc Algonquin EST durable

Mattawa, ON – Réagissant aux nouvelles affiches placardées dernièrement en périphérie du parc Algonquin, l'Institut forestier du Canada - Canadian Institute of Forestry (IFC/CIF) invite le public à s'informer auprès de sources bien informées et fiables sur ce qui se passe vraiment dans le parc. Le message qu'on peut lire sur les affiches « *Logging in Algonquin Park is NOT Sustainable* » (l'exploitation forestière dans le parc Algonquin N'est PAS durable) est totalement faux; en fait, l'aménagement du parc Algonquin se fait de façon très responsable et sous le signe de la durabilité.

L'« *Algonquin Forestry Authority (AFA)* a adopté des pratiques forestières modernes, interdisciplinaires et durables fondées sur des critères environnementaux, socioculturels et économiques », affirme le docteur Tat Smith, président de l'IFC/CIF. « L'aménagement forestier durable loge au premier rang des priorités de l'AFA et ses activités reposent sur des plans d'aménagement forestier globaux qui incluent une vaste consultation du public et une vérification par des auditeurs indépendants en marge de la certification à la norme CSA. Le système de gestion environnemental de l'AFA a également obtenu la certification suivant la norme ISO 14001. » Ces plans d'aménagement comprennent de nombreuses prescriptions destinées à protéger la biodiversité, maintenir la forêt productive et en santé, protéger les sols et les ressources hydriques, assurer la protection des habitats, maintenir l'esthétisme de la forêt sans pour autant négliger les valeurs socioéconomiques.

Les régimes sylvicoles en vigueur dans le Parc s'efforcent de reproduire les modèles de perturbations naturelles en forêt sous l'action de la mortalité naturelle, des chablis ou des incendies forestiers. On s'assure ainsi de préserver le couvert forestier, de diversifier les classes d'âge et de structure en forêt et de conserver les propriétés écosystémiques importantes. Comme tout le territoire est protégé contre les incendies forestiers, il faut s'en remettre aux opérations de récolte pour assurer la santé du couvert forestier et ainsi contribuer au maintien de la biodiversité. « La foresterie moderne et interdisciplinaire en vigueur sur tout le territoire ontarien et dans le parc Algonquin intègre les meilleures méthodes d'aménagement, inspirées des résultats scientifiques, en vue d'assurer la durabilité des écosystèmes forestiers et des procédés qu'ils abritent », dit John Pineau, chef de la direction à l'IFC/CIF.

En plus de préserver les propriétés naturelles de la forêt et de maintenir l'intégrité écologique, l'exploitation forestière s'accompagne aussi d'avantages socioéconomiques importants pour la société. « Il y a des opérations forestières depuis au-delà de 175 ans dans le parc Algonquin », rappelle Matt Meade, directeur exécutif de l'IFC/CIF. « L'exploitation forestière dans le parc Algonquin a fourni aux utilisateurs une ressource renouvelable et locale tout en soutenant les communautés pendant des générations ».

Tout comme en Ontario et partout ailleurs au Canada, la foresterie dans le parc Algonquin est soumise à une réglementation sévère et respecte les lois provinciales et fédérales, tout en s'appuyant sur des fondements scientifiques éprouvés. L'IFC/CIF accorde tout son appui à la foresterie qui s'exerce dans le parc Algonquin puisqu'elle est éminemment durable, qu'elle constitue une source locale de produits du bois et respecte les normes canadiennes et internationales en matière d'aménagement forestier.

À propos de l'IFC/CIF :

L'Institut Forestier du Canada – Canadian Institute of Forestry (www.cif-ifc.org) compte au-delà de 2 400 membres; il est la voix des professionnels de la forêt et favorise la sensibilisation du public et la compréhension de l'aménagement forestier durable reposant sur des bases scientifiques solides.

Pour plus de renseignements :

John Pineau

Chef de la direction

Institut forestier du Canada/Canadian Institute of Forestry

(705) 744 - 1715 poste 585

admin@cif-ifc.org